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permeta desenvolupar la xarxa de carregadors al llarg del 
nostre territori que es preveu en el pla d’impuls del vehicle 
elèctric i desplegament de la infraestructura de recàrrega 
a la Comunitat Valenciana. Ja hem fet moltes inversions, 
perquè des de 2017 aquests punts estan posant-se per tot 
el nostre territori . 

I, com a novetat, li puc avançar que estem treballant en 
el pla estratègic de comunitats locals d’energia, que es 
traduirà en la democratització de l’energia i en oportunitats 
d’ocupació en l’àmbit local. Sense anar més lluny, al 65% 
set projectes del nostre territori han obtingut les primeres 
ajudes i anem a seguir treballant en aquesta línia perquè 
creem en l’energia distribuïda i de proximitat. Pensem que 
no hem de perdre ni un mínim recurs . 

Com ja li he dit, la transició energètica és un pas necessari 
per tal d’avançar cap a una economia més verda i més 
sostenible. Un compromís de tota la societat, però que des 
del Consell estem impulsant de forma jo diria que molt 
decidida . 

Moltes gràcies . (Aplaudiments) 

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria . 

Continuem amb la pregunta número 215, formulada en 
este cas pel diputat David García, en representació del Grup 
Parlamentari Vox Comunidad Valenciana, a la consellera 
de Participació, Transparència, Cooperació i Qualitat 
Democràtica sobre el concepte de transparència. 

El senyor García Gomis: 

Muchas gracias . 

Quiero que se dé por formulada la pregunta, por favor. 
Muchas gracias . 

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria . 

Dóna per formulada la pregunta. Per tant, quan vullga, 
honorable consellera, pot donar resposta a la mateixa . 

La senyora consellera de Participació, Transparència, 
Cooperació i Qualitat Democràtica:

No vaig a explicar-li el que és per a mi la transparència, sinó 
que vaig a explicar-li el que és la definició de transparència. 

La transparència és la qualitat de ser transparent. És la cosa 
clara, evident, que no presenta cap ambigüitat i que no 
amaga res . 

Si m’ho permet i per curiositat, el que m’agradaria a mi saber 
és què és per a vosté la transparència. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria . 

Per a continuar amb la formulació de la pregunta, té la 
paraula l’il·lustre diputat. Crec que vol fer-ho des de la trona. 

Disculpe, amb les mascaretes és que molt complicat.

Quan vullga. 

El senyor García Gomis: 

En un año y medio ya soy conseller . No me hacen preguntas . 

Muchas gracias, presidenta . 

Señora Rosa Pérez Garijo, es usted el miembro peor 
valorado de este gobierno por la ciudadanía . Enhorabuena . 

Consejera, ¿por qué no la cree nadie cuando habla? ¿Por 
qué al escucharla sabemos que nos está mintiendo? Cuando 
usted habla de transparencia, escuchamos lo que queremos 
escuchar en alguien en quien recae la responsabilidad de la 
transparencia de este Consell. Pero luego… luego viene la 
verdad, que en su discurso dice una cosa y las acciones del 
Consell dicen otras . 

Usted forma parte del gobierno y del partido que lo sujeta, 
con lo cual usted avala a ese gobierno, su gestión y sus 
acciones . Es cómplice . 

Un gobierno que tiene un compromiso con los ciudadanos 
y lo están incumpliendo. Están demostrando que la 
transparencia no va con ustedes y las comisiones de 
investigación, mucho menos. Ni una sola comisión de 
investigación presentada por la oposición ha sido aprobada. 
Todo un ejemplo de transparencia. 

Se equivoca si piensa que basta con subir datos a una web. 
La transparencia es también una filosofía de trabajo, una 
filosofía de gestión, una filosofía de cómo dar ejemplo, de 
que se viene a velar por los intereses de la ciudadanía y no a 
velar por los suyos . (Aplaudiments)

Tiene que ser sobre todo cuando hablamos del dinero 
público, del dinero de todos, ese que sale de los impuestos 
que pagan las familias españolas, que lo están pasando tan 
mal en estos momentos y que ustedes han abandonado. 

La transparencia implica ser claros, concisos, sin dobles 
lecturas y, sobre todo, cumplir esta máxima: el que nada 
debe nada teme . (Aplaudiments) Y ustedes tienen mucho 
miedo, igual porque hay algo que tienen que ocultar y la 
transparencia real les delataría . 

Usted me puede contar que desde su conselleria hacen todo 
lo posible para que la ciudadanía acceda a esos datos, pero 



Número 46  ¦  15-10-2020 Pàg. 2361

luego me saca lo que tendría que ser un proyecto de ley 
como una proposición de ley, y se salta todos los trámites y 
todos los controles que tendría si fuese tramitado como un 
proyecto de ley, incluido ese que a usted le llena la boca y 
que da nombre a su conselleria, la participación ciudadana. 

Y todo eso, ¿para qué? ¿Para que Vox no se siente en un 
consejo? Menudos demócratas de pacotilla están ustedes 
hechos . (Aplaudiments) Las dos caras de Rosa Pérez Garijo y el 
Botánico, lo que dicen y lo que hacen. Tienen mucho miedo.  

Sinceramente, el Botánico no es ejemplo de transparencia 
y usted es pura fachada. ¿Hasta cuándo está dispuesta a 
seguir siendo la cabeza de turco de Compromís y de PSOE? 
¿Hasta cuándo va a seguir como consellera cuando ni sus 
compañeros de Consell cuentan con usted y a la mínima la 
señora Oltra la pone en su sitio? 

¿Ve cómo tenía razón cuando dije que usted es una 
consellera florero y que la tienen ahí solamente para que 
su partido dé al botoncito que ellos digan? ¿Considera un 
ejemplo de transparencia al Botánico? Y no me sea como lo 
que hacen otros, empiecen a ser responsables, que llevan 
cinco años gobernando . 

¿Considera que el Botánico es transparente? ¿Es 
transparente cuando no quiso investigar las ayudas del 
hermano de Ximo Puig, hoy considerado una trama por la 
Guardia Civil y la investiga como tal? (Aplaudiments)

Y, ¿cuando no quieren investigar el caso de la menor que 
salpica directamente a la señora Oltra es transparencia? ¿Es 
transparencia cuando no dejan investigar que hay detrás 
de Fisabio y de La Fe? ¿Es transparencia con el caso The 
Guardian, el IVF, los ordenadores de sanidad, los contratos 
durante la pandemia? ¿Es transparencia que Ximo Puig y su 
publicidad institucional se salten a su conselleria? 

Solo una última pregunta: ¿se irá con honor o agachará 
la cabeza? Se agarrará a su poltrona y a su cargo aunque 
sus compañeras no la quieren a su lado y la ciudadanía, 
tampoco . 

Señora consellera, dimita, tire de la manta y váyase con la 
cabeza alta, ahora que aún puede. 

Muchas gracias . (Aplaudiments)

 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria . 

Per a donar resposta, té la paraula l’honorable consellera . 

¿Ho vol fer des de la trona? 

Quan vullga, consellera.

 
La senyora consellera de Participació, Transparència, 
Cooperació i Qualitat Democràtica:

El senyor García ja ens té molt acostumats a fer preguntes 
que no són de la meua competència o a interpretar com a 

transparència i competències de transparència el que a ell li 
ve en gana . 

Mire, ja que ha fet vosté al·lusió a la llei de transparència, 
el que devia saber és quines són les competències de 
transparència i què és la transparència com a tal. 

Primer, la tasca que fem de publicitat activa. Les obligacions 
de publicitat activa es troben en el portal de transparència. 
Ja li ho he dit moltes vegades. Mire-les vosté i vorà com està 
tot allí reflectit, que, a més..., molta, molta més informació 
de la que marca la llei, perquè a nosaltres ens agrada anar 
molt més enllà del que diu la llei que hem de complir en 
transparència . 

Segon, el dret a accés a la informació. També ho fica la llei de 
transparència. Procediment pel qual qualsevol ciutadà pot 
accedir a qualsevol informació que vullga de l’Administració. 
No, com abans, que no la tenien ni tan sols els diputats i les 
diputades . 

El consell de transparència, que és un òrgan amb autonomia 
pròpia per a garantir el dret a l’Administració. I també 
fomentem la transparència a la resta d’administracions. 

Mire, senyor García, per molt que vosté tire de verborrea 
i de discurs, este govern està molt compromés amb la 
transparència . Nosaltres volem la transparència . Per a 
nosaltres és un mecanisme fonamental. Nosaltres volem, 
espentem la ciutadania que vullguen saber tot el que fa 
este govern, perquè volem que estiguen informats. Perquè, 
si estan informats, els partits com el seu no els podran 
enganyar, que és al que els tenen acostumats. (Aplaudiments)

I li agradarà o no, però esta conselleria i este govern del 
Botànic és avantguarda en la creació del portal de dades 
obertes, que no sé si vosté sabrà el que és. 

L’índex Dyntra, per molt que vosté diga de transparència i 
no li agrade, diu que la Generalitat valenciana és la primera 
comunitat autónoma en transparència . En transparència . 
Mire vosté l’índex . (Aplaudiments) Li agrade o no li agrade 
el gràfic. Generalitat valenciana, comunitat autónoma. El 
nostre portal de transparència ha rebut des de gener més de 
mig milió de visites, quasi 2.000 visites diàries.

I, per favor, vosté no confonga el ser transparents o ser la 
consellera de transparència en que jo siga fiscal. Jo, a la 
millor, quan deixe de ser diputada i consellera, m’apunte 
a la carrera fiscal i, aleshores, soc fiscal. Però vostés no 
confonguen funcions.  

I després diu vosté de donar exemple. Jo crec que vosté i el 
seu partit els del poquets indicats per a demanar exemple 
a la resta. Perquè  per a exemple el del seu partit, que diu 
que el líder de Vox en València cobrà durant huit anys d’un 
«chiringuito del PP cerrado por corrupción». (Aplaudiments) 

Ací en este govern... ací en este govern se podran fer les 
coses, a la millor, millor del que les fem. Jo pense que hem 
de millorar i nosaltres cada u en la seua conselleria intenta 
fer les coses d’una manera millor per millorar, perquè 
nosaltres governem per a la ciutadania. Però el que vosté 
no a trobar és el que hem trobat durant molts anys, que és 
corrupció . (Aplaudiments) 
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(Ocupa la presidència el president de les Corts Valencianes, 
senyor Enric Morera i Català)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera . 

Passarem a la següent pregunta de control, la que formula 
l’il·lustre diputat José Luis Aguirre, en nom del Grup 
Parlamentari Vox Comunidad Valenciana, a l’honorable 
conselleria d’Agricultura, Desenvolupament Rural, 
Emergència Climàtica i Transició Ecològica.

El senyor Aguirre Larrauri: 

Gracias, presidente . 

Señora consellera, el alga roja, el Rugulopterix okamura, es un 
alga asiática invasora originaria del Pacífico nordoccidental, 
concretamente de China, Corea y Japón . 

Apareció desde 2015 en arribazones en las costas del 
Estrecho de Gibraltar . Tiene una alta tasa de crecimiento 
y rápida expansión en el Mediterráneo . Se deposita en 
los fondos marinos formando una alfombra que tapona 
todas las cuevas, fondos rocosos donde se esconden los 
peces y hace ahí su vida durante el sistema larvario, por lo 
que dicha alfombra impide vivir a otras especies, como los 
erizos, anémonas, pepinos de mar, lapas, etcétera y con esto 
desplaza a los peces y va creando un desierto donde solo el 
alga está presente . 

¿Qué gestiones ha realizado la conselleria individualmente 
o en conjunción con el gobierno de la nación para evitar 
controlar el avance del Rugulopterix okamurae en el 
Mediterráneo? 

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor Aguirre . 

Li contestarà la consellera . 

A vore si aconseguim tindre una bona audició. 

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica: 

Gràcies, senyor president . 

Señor Aguirre, usted ha explicado la procedencia, también 
donde se ha localizado y donde está presente actualmente . 
Lógicamente, en la costa Valenciana, en nuestro medio 
marino no está presente actualmente, como usted sabe . 
Hacemos ese seguimiento respecto a la incidencia que 
está teniendo en las comunidades afectadas y, de hecho, 
usted sabe que el ministerio de transición ecológica está en 

contacto directo con estas administraciones y, además, ha 
iniciado el expediente para declararlo especie invasora, que 
activaría medidas tanto de control, prevención e incluso de 
erradicación . 

Así que, de momento, también, según las predicciones 
encargadas a la Universidad de Málaga al experto biólogo 
que está desarrollando toda la parte técnica para poder 
declararlo especie invasora, los modelos predictivos hacen 
pensar que nosotros no tenemos tantas posibilidades, 
dijéramos, de tener la presencia de esta especie, porque 
usted ha indicado muy bien, que el entorno donde se 
mueven, la parte rocosa, no está tan presente en nuestras 
costas .

Con lo cual, esperemos que tengan sus frutos estas 
conversaciones que se están teniendo con los afectados. 
Además, que ya se culmine –porque ha estado, dijéramos, 
dilatándose por la cuestión de la pandemia– el que se 
incluya como especie invasora . Ahí se tratarán las medidas 
de control, seguimiento y erradicación que, en todo caso, 
serán posibles implementaciones que hagamos si tuviéramos 
esta presencia que, ya digo, a día de hoy –con tranquilidad 
también del mundo de la pesca que le afecta muchísimo– no 
está presente en nuestras costas .

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

Senyor Aguirre, per acabar de formular la pregunta de 
control .

Quan vosté vullga, senyoria.

El senyor Aguirre Larrauri:

Gracias, señor presidente .

No debe de caberle duda de que ya está aquí, porque sus 
amigos de Ecologistas en Acción, en su catálogo de playas 
valencianas con bandera negra por contaminación, indican 
como uno de los motivos la gestión ineficaz sobre el alga 
invasora Rugulopterix okamurae .

Parece claro que el alga entró con el agua de lastre de los 
buques, que viene cargada de larvas de diferentes especies 
exóticas, y que en el Mediterráneo encuentra un magnífico 
caldo de cultivo, extendiéndose a partir del estrecho. Esto 
crea un problema para el ecosistema de las zonas que 
invade, que de momento no sabemos hasta dónde puede 
llegar esta especie que, siendo un alga característica, 
efectivamente, de suelo rocosos, ya hay diversas noticias 
de que se ha encontrado en zonas arenosas compitiendo en 
lugares donde están fijadas praderas de posidonia.

En los mares interiores de la Comunidad Valenciana el alga 
está presente, pero todavía no es grave el problema . Pero, 
efectivamente, entendemos que hay que evitar que llegue 


